
PORADNIK DLA RODZICÓW,
POMOC DLA NAUCZYCIELI

ANGIELSKIEGO

MÓWIĘ I CZYTAM PO
ANGIELSKU

(SAMOGŁOSKI DŁUGIE)

NAUCZ  SWOJE  DZIECKO  CZYTAĆ  PO

ANGIELSKU !

P A U L I N A  Ł O B O D A

PORADNIK DLA RODZIÓW

POMOC DLA NAUCZYCIELI

NAUKA

CZ
YT

ANIA
 I

W
YM

OW
Y  D

LA

DZI
EC

I  I

MŁO
DZI

EŻ
Y !  



 Centrum Nauki Angielskiego DICE 
Paulina Łoboda

www.angielski-dice.pl
Kołobrzeg 2019

 Wydawca:

© Paulina Łoboda. All rights reserved. 

Projekt okładki i ilustracje: Paulina Łoboda

Wszelkie prawa zastrzeżone. Rozpowszechnianie i
kopiowanie całości lub części niniejszej publikacji jest
zabronione bez pisemnej zgody autora i wydawcy.
Zabrania się jej publicznego udostępniania w
Internecie lub odsprzedaży. E-book jest przeznaczony
do użytku domowego lub przez nauczycieli na
zajęciach indywidualnych i grupowych. 

https://www.facebook.com/DiceCentrumNaukiAngielskiego/



Z czego składa się e-book?

Listy  często używanych słówek, w
których występuje dany dźwięk.

Wskazania częstych problemów, jakie
może dana samagłoska powodować.

Pokazania przykładowej techniki, jaką
można użyć, aby z dziećmi ćwiczyć

dany dżwięk.

Linków do filmów na youtube, które
w sposób jasny i czytelny prezentują,
jak powinien dany dźwięk wyglądać.

Absurdalnych i śmiesznych obrazków
z ręcznie naszkicowanymi potworkami.

Licznych zabawnych i niedorzecznych
zdań, które ćwiczą daną samogłoskę!



Dlaczego to takie ważne?

Ponieważ nic nie jest ważniejsze niż w miarę
poprawna wymowa! Tj. taka, która nie zaburzy

komunikacji  – bo wiadomo, akcentów jest wiele, a
sami ludzie za granicą też często różnie mówią. 

Ponieważ często, jak wyjeżdżamy za granicę, boimy
się odezwać  – bo nie wiem, czy dobrze wymawiam,

bo mój akcent będzie „dziwny" i niekoniecznie
najlepszy. Dzięki temu poradnikowi chciałabym, aby

Wasze dzieci (lub uczniowie) nabyli tej pewności
siebie, że potrafią coś powiedzieć i się dogadać,

chociaż na poziomie podstawowym (na początek!).

Ponieważ gdy Wasze dzieci (i uczniowie) wyjadą za
granicę, to nie będą mieli czasu skorzystać ze

słownika (nawet internetowego) i przeglądnąć książki
do gramatyki. Będą musieli coś powiedzieć – od

razu.  

A dlaczego jeszcze?

Ponieważ bardzo łatwo pomylić słowa w języku
angielskim – właśnie przez wymowę! Jaka jest

różnica pomiędzy „Polish" a „polish"? Trudne,
prawda? Różnica leży w samogłosce (no i wielkiej
literze, ale jej, jak mówimy, nie widać). Nie chemy
raczej powiedzieć, że jesteśmy pastą do butów! A
teraz proszę sprawdzić wymowę słów „Polish" i
„polish" na internetowym słowniku i odsłuchać.

Różnica jest, prawda? W „Polish" jest dyftong  /əʊ /, a
w słowie „polish"– krótkie  /ɒ/.



Iloczas dotyczy tego, że pewne sylaby lub głoski
wymawiane są dłużej. Jako ciekawostkę powiem, że w
języku polskim iloczas kiedyś był. Zanikł w XVI wieku.
Obecnie go nie ma. Albo inaczej, jest, ale korzystamy
z niego  w wyjątkowych sytuacjach . Proszę spojrzeć:

Co to jest iloczas?

Ważne!

Jaaaanek! No

rób tę pracę

dom
ow

ą! No

Jaaaaaanek, ile

m
ożna! Coooooooooo?

Nie słyszę!

To oczywiście wyolbrzymione, ale o to
chodzi w iloczasie. I nie jest łatwo w
angielskim, bo iloczas jest istotny w

komunikacji!

heat  hit

beach  bitch

leave  live

Zamiast samogłoski długiej, damy krótką  – 
 powstanie całkiem nowy wyraz! Niekoniecznie taki,

jaki chcieliśmy.



Co to jest ubezdźwięcznienie?

I tutaj jest kolejna gigantyczna różnica, która
sprawia problemy podczas uczenia się

angielskiego.

b-p (b dźwięczna, p bezdźwięczna)
d-t (d dźwięczna, t bezdźwięczna)
g-k (g dźwięczna, k bezdźwięczna)
v-f (v dźwięczna, f bezdźwięczna)
z-s (z dźwięczna, s bezdźwięczna)

 
 

Ubezdźwięcznienie, czyli ze spółgłoski dźwięcznej
wymawiamy jej bezdźwięczny odpowiednik.

Skomplikowe, prawda?
 

UBEZDŹWIĘCZNIENIE NA KOŃCU WYRAZU
WYSTĘPUJE W JĘZYKU POLSKIM, NIE ANGIELSKIM!

 

played 
lived
dog
sad
pig
bag

plate 
lift
doc
sat
pick
back

Jeżeli ubezdźwięcznimy, jak w języku

polskim, to powstaną nam nowe wyrazy...

TAK! Tu wymawiamy d,g!



Daddy, I played
(plejt)  with my

dog (dok)
yesterday. 

Ubezdźwięcznienie
następuje zgodnie z
zasadami polskiej

fonetyki. 

??? 
Plate? (= talerz,
wymowa: plejt)
With your doc?

(doctor?
document?)

Jako Polacy, mamy naturalną tendencję do
ubezdźwięczniana wyrazów, bo tak działa język

polski. Jezėli zastosujemy tę samą regułę w
języku angielskim, mozė to być powodem

nieporozumień. 



Jak mogę bawić się z dziećmi?

Jeżeli chodzi o pisownię, e-
book nie zawiera wszystkich
możliwych kombinacji liter,

tylko te najczęściej
występujące. 

W dowolny sposób! Ja drukuję na papierze naklejkowym i
rozdaję. Dzieci ćwiczą czytanie na podstawie absurdalnych

zdań, które wymawiają potworki. Równie dobrze mozṅa
wydrukować na zwykłym papierze i poprosić dzieci o

przyklejnie.

Dzieci generalnie lubią powtarzać śmieszne dźwięki, a
wypowiedzi ułozȯne są w ten sposób, aby przećwiczyły buzie

dzieci i zachęciły je do wypowiadania naprawdę ciężkich
zdań!

W razie wątpliwości mozṅa wyrazy sprawdzić w słowniku,
który podaje wymowę (z mozl̇iwością odsłuchania w

głośnikach), np. ten:
https://dictionary.cambridge.org/pl/dictionary/english/

Rodzice, którzy znają angielski chociaz ̇trochę, mogą zakupić
dzieciom książeczki z serii Usborne Phonics Readers, które są

dostępne na allegro bez problemu. Seria w rewelacyjny
sposób zachęca dzieci do utrwalania konkretnych dźwięków,
a historie bywają zabawne, zaskakujące i niedorzeczne, czyli

takie, jakie dzieci lubią najbardziej! 

Zẏczę miłej za
bawy!

Paulina Łoboda



Filmy na youtube do oglądnięcia:

Look!

can't

aren't

car

'królewska' wersja to /kɑːnt/, ale
można rówież usłyszeć  /kænt/.

Napisy z kart, które ćwiczą ten dźwięk:

Pisownia:

Przykłady :  

Jak wywołać głoskę?

AR (card),  AL (half)
A (after), EAR (heart)

 

opad

szczęki

after, car, aren't, farm, calm, dance, class, bath, aunt,
heart, dark, card, father, star, fast, half, park, banana,
castle, grass, last, plant, path, guitar, hard, party, carpet,
part, party, start, large, art, argue,  arm, hard, far

ɑː
SAMOGŁOSKI DŁUGIE

https://www.youtube.com/watch?v=5f1kNK4397w

https://www.youtube.com/watch?v=1F47WdIjn5U

https://www.youtube.com/watch?v=8TcZdr2Anvw

Wyrazy sprawiające
trudności:

w brytyjskim
angielskim nie

powinno pojawić się 'r',
książkowa wymowa to

/ɑːnt/ 

w brytyjskim angielskim nie
powinno pojawić się 'r' (chyba że

przed samogłoską), książkowa
wymowa to /kɑː/

Ten znaczek oznacza, że dźwięk
wymawiany jest dłużej.

dentysta

Proszę wytłumaczyć dzieciom, że
stoją przed sklepem i właśnie
zobaczyły coś takiego, że im
szczęka opadła – dosłownie.
Dolna część szczęki opada i

mówią "a". Tył języka lekko cofają.

Dzieci siedzą na fotelu
dentystycznym i są

proszone o otwarcie buzi.
Aby dentysta widział

dokładnie wszystkie ząbki,
język muszą schować lekko

do tyłu i powiedzieć "a".

Proszę oglądnąć, w celu upewnienia się, że dźwięki są poprawnie wymawiane przez dzieci!

Pronunciation with Emma:

English Language Club:

ETJ English:

My arms aren't in a car or park!
My fast star can't park my car in the dark!

I can't dance in a class full of dark and fast stars!
My father and aunt dance with the stars!

My castle of glass  is in our class! Let's start the party on the farm!
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My fast star can't park
my car in the dark!
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My fast star can't park
my car in the dark!

My fast star can't park
my car in the dark!

My fast star can't park
my car in the dark!
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Filmy na youtube do oglądnięcia:

Look!

sheep

beach

sheet

Napisy z kart, które ćwiczą ten dźwięk:

Pisownia:

Przykłady :  

Jak wywołać głoskę?

EA (beach),  EE(see)
IE (believe), EO(people)

 

beach, dream, eat, easy-peasy, meat, please, leaf,
read, see, green, sixteen, fourteen, seventeen,
sheep, cheese, sweet, feel, three, believe, piece,
people, she, he, week, cheek, knee, feet, sleep

SAMOGŁOSKI DŁUGIE

Tych słów nie
pomylcie!

w tym wyrazie występuje  /iː/, więc jest wymawiane
długo! Jeżeli zostanie wymówione krótko,

powstanie inny wyraz – ship (statek). Tutaj tragedii
nie ma, ale może dojść do sporego

nieporozumienia!

Ten znaczek oznacza, że dźwięk
wymawiany jest dłużej.

wesołekProsimy dzieci, aby zrobiły szeroki uśmiech,
taki „od ucha do ucha”, a następnie

powiedziały długo „i”.

Proszę oglądnąć, w celu upewnienia się, że dźwięki są poprawnie wymawiane przez dzieci!

Pronunciation with Emma:

English Language Club:

ETJ English:

My green feet eat sweet leaves!I see the sea and eat sweet cheese!

My teeth don't sleep, they need meat!

iː

Eat three sheep with cheese, please!
Easy-peasy!

w tym wyrazie występuje  /iː/, więc jest wymawian
długo! Jeżeli zostanie wymówione krótko,

powstanie inny wyraz – shit (kto nie zna słówka,
niech sprawdzi w słowniku).

w tym wyrazie występuje  /iː/, więc jest wymawiane
długo! Jeżeli zostanie wymówione krótko,

powstanie inny wyraz – bitch (kto nie zna słówka,
niech sprawdzi w słowniku).

https://www.youtube.com/watch?v=5hBDAUCDXN8

https://www.youtube.com/watch?v=OjxxqpiqsDo

https://www.youtube.com/watch?v=EuZa9-QbhG8

wesołek

Three trees eat cheese!
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Filmy na youtube do oglądnięcia:

Look!

Napisy z kart, które ćwiczą ten dźwięk:

Pisownia:

Przykłady :  

Jak wywołać głoskę?

OO(cool),  OU(soup)
U(cute), UE(blue),UI (fruit)

 

boot, choose, cool, fool, school, soon, too, June, music
who, cute, dude, roof, goose, blue, shoes, unicorns,
knew, kangaroo, zoo, balloon, new, mule, mute, cool,
room, moon, juice, fruit, blue, glue, you, huge, soup

SAMOGŁOSKI DŁUGIE

Ten znaczek oznacza, że dźwięk
wymawiany jest dłużej.

wesołek
Prosimy dzieci, aby udawały małe małpki, które są

bardzo zdziwione prezentem, jaki dostały, i
mówią: „uuuUUuuu", "uuuUUUuuu".

Proszę oglądnąć, w celu upewnienia się, że dźwięki są poprawnie wymawiane przez dzieci!

English School Online

English Language Club:

Sue knew two kangaroos jumping on
the moon!

My cute goose lives in the new zoo!

My unicorns use two blue shoes!

uː

My new room is on the moon, too!
My mule is mute in June! Cool!

https://www.youtube.com/watch?v=elJQ2Cm27rQ

https://www.youtube.com/watch?v=qPB0Ajjs7nE

zdziwione

orangutanki

Move, dude, don't be rude!

Usta mocno zaokrąglone
i napięte. 

Czym to się różni?
W słowie „głupiec", czyli  „fool", występuje długa
samogłoska (/fuːl/). Jeżeli wypowiemy ją krótko,

powstanie inne słowo, tj. „pełny" (/fʊl/).

„FOOL" a „FULL"

„POOL" a „PULL"

„LUKE" a „LOOK"

W słowie „basen", czyli  „pool", występuje długa
samogłoska (/puːl/). Jeżeli wypowiemy ją krótko,

powstanie inne słowo, tj. „ciągnąć" (/pʊl/).

W słowie „Luke", czyli  „Luke" (imię), występuje
długa samogłoska (/luːk/). Jeżeli wypowiemy ją

krótko, powstanie inne słowo, tj. „patrzeć" (/lʊk/).

„FOOD" a „FOOT"
W słowie „jedzenie", czyli  „food" , występuje

długa samogłoska (/fuːd/). Jeżeli wypowiemy ją
krótko, powstanie inne słowo, tj. „stopa" (/fʊt/).

Boo and shoo!
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 I knew you bought
new shoes in June!

 I knew you bought
new shoes in June!
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 I knew you bought
new shoes in June!

 I knew you bought
new shoes in June!

M
y 

u
n
ic

o
rn

s 
u

se
 t

w
o

b
lu

e 
sh

o
es

!

M
y 

u
n
ic

o
rn

s 
u

se
 t

w
o

b
lu

e 
sh

o
es

!

M
y 

cu
te

 g
o
o
se

 l
iv

es
in

 t
h
e 

ne
w

 z
o
o
!

M
y 

cu
te

 g
o
o
se

 l
iv

es
in

 t
h
e 

ne
w

 z
o
o
!



M
y 

m
u

le
 is

 m
u

te
 in

Ju
n
e!

 C
o
o
l!

M
y 

m
u

le
 is

 m
u

te
 in

Ju
n
e!

 C
o
o
l!

M
y 

m
u

le
 is

 m
u

te
 in

Ju
n
e!

 C
o
o
l!

M
y 

m
u

le
 is

 m
u

te
 in

Ju
n
e!

 C
o
o
l!

M
y 

cu
te

 g
o
o
se

 l
iv

es
in

 t
h
e 

ne
w

 z
o
o
!

M
y 

cu
te

 g
o
o
se

 l
iv

es
in

 t
h
e 

ne
w

 z
o
o
!



M
y 

cu
te

 g
o
o
se

 l
iv

es
in

 t
h
e 

ne
w

 z
o
o
!

M
y 

cu
te

 g
o
o
se

 l
iv

es
in

 t
h
e 

ne
w

 z
o
o
!

Su
e 

kn
ew

 t
w

o 
ka

ng
a
ro

os
ju

m
p
in

g 
on

 t
he

 m
oo

n,
d
ud

e!

Su
e 

kn
ew

 t
w

o 
ka

ng
a
ro

os
ju

m
p
in

g 
on

 t
he

 m
oo

n,
d
ud

e!

Su
e 

kn
ew

 t
w

o 
ka

ng
a
ro

os
ju

m
p
in

g 
on

 t
he

 m
oo

n,
d
ud

e!

Su
e 

kn
ew

 t
w

o 
ka

ng
a
ro

os
ju

m
p
in

g 
on

 t
he

 m
oo

n,
d
ud

e!



M
o
ve

, 
d

u
d

e,
 d

o
n
't 

b
e 

ru
d

e!

M
o
ve

, 
d

u
d

e,
 d

o
n
't 

b
e 

ru
d

e!

M
o
ve

, 
d

u
d

e,
 d

o
n
't 

b
e 

ru
d

e!

M
o
ve

, 
d

u
d

e,
 d

o
n
't 

b
e 

ru
d

e!

M
y 

u
n
ic

o
rn

s 
u

se
 t

w
o

b
lu

e 
sh

o
es

!

M
y 

u
n
ic

o
rn

s 
u

se
 t

w
o

b
lu

e 
sh

o
es

!



Filmy na youtube do oglądnięcia:

Look!

Napisy z kart, które ćwiczą ten dźwięk:

Pisownia:

Przykłady :  

Jak wywołać głoskę?

A(water),  AW(warm), AU(autumn) ,OR(corn), OUR
(four), AUGH(daughter), OUGH (bought)

 
 

draw, four, water, always, before, small, or, course, war, all,  
north, morning, talk, wall, walk, raw, August, autumn, floor,
daughter,ball, horse,  warm, call tall,  ignore, storm, straw,
jaw, waterfall, hawk, corn, strawberry, stork
 

SAMOGŁOSKI DŁUGIE

Ten znaczek oznacza, że dźwięk
wymawiany jest dłużej.

wesołekTłumaczymy dzieciom, że zobaczyły właśnie
najśliczniejszego kotka na świecie i zawołały: „Ooooo,

jaki słodki kotek!" Chodzi właśnie o taki dźwięk.

Proszę oglądnąć, w celu upewnienia się, że dźwięki są poprawnie wymawiane przez dzieci!

English School Online

English Language Club:

ɔː

https://www.youtube.com/watch?v=Bc1tCtP2ZSg

słodziaszek

Draw four small horses, lord!

Usta średnio zaokrąglone, tył
języka podniesiony.

Trudne wyrazy!
W słowie „sierpień", czyli  „August", występuje
długa samogłoska (/ˈɔːɡəst/), nie wymawia sę
„august", jak sugeruje pisownia. Podobnie w

słowach „autumn" czy „author".

August, autumn, author

draw, saw, hawk

bought, taught, caught, fought

Let's call your small daughter!
There are four horses and  four hawks by the waterfall.

My four hawks always call in autumn.
Before my jaw dropped, I saw four small hawks.

I always walk before the  storm.

I always eat raw corn with salt when it's warm.

All horses talk about water in autumn!

Pronunciation with Emma

https://www.youtube.com/watch?v=dX-u5WnOSuM

https://www.youtube.com/watch?v=8v_W6HZqtTM

W słowie „rysować", czyli  „draw", występuje długa 
samogłoska (/drɔː/), a nie „drał", jak sugeruje

pisownia. Podobnie w słowach „saw" czy „hawk".

W słowie „kupiłem", czyli  „bought", występuje
długa  samogłoska (/bɔːt/). Podobnie w słowach

„taught", „caught" czy „fought".
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There are four horses and 

 four hawks by the waterfall.
There are four horses and 

 four hawks by the waterfall.

There are four horses and 

 four hawks by the waterfall.There are four horses and 

 four hawks by the waterfall.
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All horses talk about water

in autumn!
All horses talk about water

in autumn!

All horses talk about water

in autumn!
All horses talk about water

in autumn!
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Filmy na youtube do oglądnięcia:

Lo
ok
!

Napisy z kart, które ćwiczą ten dźwięk:

Pisownia:

Przykłady :  

Jak wywołać głoskę?

ER (her), EAR (early), UR (burn), IR (bird), OR (work)
 
 

bird, girl, work, first, word, world, church, sir, murder,
journey, learn, prefer, hurt, nurse, shirt, fur, dirty, turkey,
urgent, earn, skirt, mercy, worm, burn, allergic, turtle, herb,
curly, Thursday, circle, Earth, her, thirty, worst, were
 

wesołek

Usta, wargi, język w neutralnej pozycji (nic nie jest ani zaokrąglone, ani
napięte). Mówimy dzieciom, że widzą coś ohydnego, coś, co wzbudza

odrazę – spleśniały ser, obślizgłą dżdżownicę, włochatego pająka.  Wtedy
dzieci powinny powiedzieć dźwięk pomiędzy 'e', a 'y'. Tej samogłoski nie

ma w języku polskim, stąd ważne oglądnięcie filmików poniżej lub
sprawdzenie słówek w słowniku z dżwiękiem.

SAMOGŁOSKI DŁUGIE

Ten znaczek oznacza, że dźwięk
wymawiany jest dłużej.

Proszę oglądnąć, w celu upewnienia się, że dźwięki są poprawnie wymawiane przez dzieci!

English School Online

English Language Club:

ɜː

https://www.youtube.com/watch?v=dweBtpz3gco

ohyda!

To samo, a

jednak inaczej!

Tak samo napisane, a
jednak inne dźwięki!

worm, storm

Thirty dirty turtles burn dirty shirts.

Pronunciation with Emma

https://www.youtube.com/watch?v=Y5VzKUMUlZw

https://www.youtube.com/watch?v=uSz_U5ThzLc

My birds were in dirty skirts and shirts!
Thirty dirty turkeys were allergic to herbs.

She prefers her herbs!

The worst worms were earthworms!
I'm allergic to learning on Thursdays!

My work is the worst in the world!

OR
W wyrazie „worm" „or" jest

wymawiane jako „ɜː" (/wɜːm/), a w
drugim z wyrazów,„storm", „or" jest

wymawiane jako „ɔː" (/stɔːm/) .

were, here
W wyrazie „were" „ere" jest

wymawiane jako „ɜː"(/wɜː/), a w
drugim z wyrazów, „here", „ere" jest

wymawiane jako „ɪə" (/hɪə/) .

ERE



My first bird had no
fur

or shirt.

My first bird had no
fur

or shirt.

My first bird had no
fur

or shirt.

My first bird had no
fur

or shirt.

She prefers her herbs! She prefers her herbs!



She prefers her herbs! She prefers her herbs!

She prefers her herbs! She prefers her herbs!
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My birds were in dirty
skirts and shirts!
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My birds were in dirty
skirts and shirts!



The worst worms were
earthworms!

My birds were in dirty
skirts and shirts!

My birds were in dirty
skirts and shirts!

The worst worms were
earthworms!

The worst worms were
earthworms!

The worst worms were
earthworms!
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Już dostępne na
allegro!

Już dostępne na
allegro!

Spodobała Ci się ta seria?
 
 Zapoznaj się z innymi moimi e-bookami!

 
 

Paulina Łoboda

Czytaj opowieść
i ćwicz

słowotwórstwo!Jak się
przygotować do

pisania na
egzaminie

ósmoklasisty?

Bądż na bieżąco! 
Zapraszam na moją stronę:

www.angielski-dice.pl
Dział: OFERTA WYDAWNICZA


